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 حاضرین:

سازمان نماینده )حسینی، )دبیر کمیسیون معین(پیمان بکتاشبرداری کشور و رئیس کمیسیون معین(، سازمان نقشه رئیس)علی جاویدانه :انیآقا

نماینده سازمان زاده)(، سیدرضا زکینماینده وزارت نفتمحمدرضا نوری)، (معدن و تجارت ،صنعتنماینده وزارت رضا قاسمی)(، جغرافیایی نیروهای مسلح

 محمد پهلوانی)نماینده وزارت راه و شهرسازی(و ( ثبت اسناد و املاک کشور

  مهر)نماینده وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات(پریسا حقیقتنماینده نهادهای مدنی و غیردولتی(، نواز)پروین غریب :هاخانم

، عضو حقیقی کمیسیون معین و هیات علمی دانشگاه()یحیی جمور ،(محمود ذوالفقاری)عضو حقیقی کمیسیون معین و هیات علمی دانشگاه انآقای: غایب

  (نماینده مرکز آمار ایرانبهنام نصوحی )(، نماینده وزارت کشوروحید قربانی)

 : میهمانان

 )نماینده شرکت ملی پست(، مهسا امینی)نماینده سازمان امور اراضی کشورر( الدینفرزانه تاج خانم:

 م قانون اساسیاصل نود ونیسیکمنماینده رضا دلاور)محمود(، یاسلام یمجلس شورا قانون اساسی ماصل نود ونیسیکمحسین فرنام)نماینده  قایان:آ

صادق)نماینده شرکت ملی پست( و  محمود حسن جوادی(، سازمان جغرافیایی نیروهای مسلحنماینده محمدحسین حقیقی) ،(یاسلام یمجلس شورا

 و مرتضی صدیقی)نماینده سازمان نقشه برداری( کشور( نماینده سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری)نژادسلطانی

 دستور جلسه:

 برداریکمیسیون معین شورای عالی نقشه ۱۴۰۱پایش مصوبات جلسات سال - ۱

 GNAF     های نقشه و اطلاعات مکانی طرحبررسی چالش- ۲

فرهنگی اقتصادی و  نویس احکام مرتبط با کاداستر برای درج در قانون برنامه هفتم توسعه اجتماعی،کاری تدوین پیشگزارش گروه- ۳

  کشور

 شرح جلسه:

توسط آقای بکتاش آغاز شد. پس از ارائه مصوبات جلسات  1401برداری با پایش مصوبات جلسات هفتادودومین جلسه کمیسیون معین شورای عالی نقشه

 قبل، موارد زیر توسط اعضا در خصوص مصوبات ارائه شده بیان شد:

( یکی از موضوعاتی است VGIگستر)های مکانی مردمبه عنوان مثال بحث داده است. در دنیا مطرح شدهبرداری یک سری تحولاتی در نقشه :دلاور آقای

توان از این اسناد میبرداری که برای تکمیل سند چشم انداز نظام نقشهوجود دارد  یهای متعدددر دنیا بسیار گسترده مطرح شده و بحث هم اکنونکه 

 استفاده نمود.

حث بیست و دو گانه مقررات ملی ساختمان در حال حاضر تقریبا بسته شده است و حتی مباحث بازنگری نیز انجام شده و مورد استفاده مبا :آقای پهلوانی

برداری برداری باز کنیم. البته این موضوع در کمیته تخصصی رشته مهندسی نقشهقرار گرفته است. از این رو پیشنهاد شد که مبحث جدیدی را برای نقشه

این موضوع، سازمان نظام مهندسی طرح شده بود؛ اما در آن کمیته تخصصی پیشنهاد مورد قبول واقع نشد و رای نیاورد. در حال حاضر به ما اعلام شد که  در

شد و نمایندگان باای وجود ندارد و در حال پیگیری میبرداری در شورای مرکزی است؛ که در حال حاضر چنین کمیتهمنوط به تشکیل کمیته تخصصی نقشه

توان کارگروه را پیش برد تا این قضیه منجر به ایجاد یک مبحث جدید اند که باید نهایی شوند. بعد از طریق این کمیته تخصصی مینیز تقریبا معرفی شده

 یم تا این کمیته تخصصی تشکیل گردد.ها را انجام دهبرداری برای مقررات ملی سازمان گردد. باید از طریق خود نظام مهندسی نیز پیگیریدر بحث نقشه
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و به کند میپیگیری  رامباحث  آن وزارتخانه ه است،ایجاد شد در وزارت کشوردر خصوص رفتارسنجی ژئودتیک با توجه به حساسیتی که  آقای جاویدانه:

خصوص  در نیزاگر بتوانیم در خصوص اقدامات وزارت راه و شهرسازی  .را ابلاغ کرده است رفتارسنجی ژئودتیکدستورالعمل  ی سراسر کشور،هااستانداری

 توانیم از آن طریق هم موارد را پیگیری نماییم.این دستورالعمل به طور ماهانه گزارشی در کمیسیون معین داشته باشیم، می

برداری کشور و ها از امکانات سازمان نقشهزیادی از سازمانهای حساس که مطرح گردید، تعداد ها و ساختماندر رابطه با بحث پایش ابنیه ر:دلاوآقای 

کنم که مصوبات شورا کاری صورت نگیرد، پیشنهاد میدهند. برای اینکه دوبارهها انجام میبرای پایش سازه کمیسیون معین اطلاع ندارند و اقدامات موازی

نشانگر تشکیل شده نید. به عنوان مثال در پژوهشگاه مهندسی زلزله، یک مرکز ملی پیشهای مختلف غیر از اعضای کمیسیون معین نیز ابلاغ کرا به سازمان

بینی و پایش زلزله انجام دهند. اگر وجود سیستم هدی بتوانند برای کل کشور  پیش مطرح شده تاGPS های لرزه نگار و که موضوع خرید یک سری دستگاه

های ژئودینامیک و مخاطرات طبیعی استفاده شوند، ها اعلام گردد تا برای بحثژئودتیک به سایر دستگاهو شمیم و استفاده از دستورالعمل رفتارسنجی 

 توانند از این امکان استفاده کنند.تری میجامعه وسیع

شود.  به عبارتی فارغ لاغ می( قانون خدمات کشوری اب5های اجرایی موضوع ماده)برداری کشور به تمام دستگاهعالی نقشهمصوبات شورای: آقای جاویدانه

شورا( نیز به همین منوال بوده است. در خصوص  122ها ابلاغ شده است. در مورد مصوبه اخیر)جلسه عالی برای همه دستگاههای عضو شورایاز دستگاه

مصوبات نباشند؛ با این حال موضوع از طرف سازمان  برداری تعامل دارد و بعید است در جریانپژوهشگاه مهندسی زلزله، اتفاقا این پژوهشگاه با سازمان نقشه

 شود.برداری پیگیری مینقشه

ای بزنیم و به اجرای دستورالعمل رفتارسنجی ژئودتیک ملزمشان کنیم، باید بدانیم ای که بخواهیم اختصاصا نامهها یا هر ابنیهبرای پالایشگاه آقای نوری:

 نیم.شاخصمان چیست تا بتوانیم آنها را توجیه ک

    را به شرح زیر تشریح نمود:  GNAF  های نقشه و اطلاعات مکانی طرحچالشدر ادامه، جلسه وارد دستور کار دوم شد و آقای جوادی، 

بود، بینی برنامه اجرایی که ابلاغ شده گذرد. علیرغم اینکه پیشمی GNAFهمانطور که مستحضر هستید، تقریبا شش سال از شروع اجرای  آقای جوادی:

هایی از هایی که وجود داشت و دارد، هنوز هم به اتمام نرسیده و بخشدلیل چالشبه پایان برسد، لیکن این پروژه به 1400پنج ساله بود و قرار بود تا سال 

روستاهای کشور را ها و واحدهای مکانی موجود در شهرها و یک پایگاه داده اطلاعاتی است و آدرس تمام ساختمان GNAFآن باقی مانده است. 

محور در کشور تهیه کند؛ تا یک پایگاه جامع نشانی استاندارد مکانبندی شده متصل میهای پارسلآنها را به نقشهو  کندمی« ژئوکد»و « استانداردسازی»

ها قرار گیرد؛ تا اطلاعاتی در اختیار همه دستگاههای اصلی دولت الکترونیک نیز متصل شده است و قرار است که به عنوان یک پایه شود. همچنین به پایگاه

شان را به آن منتسب کنند. در واقع همان هدف غایی و نهایی است که مرکز آمار ایران تحت عنوان سرشماری ثبتی مبنا ها بتوانند اطلاعاتی دستگاههمه

بندی کاملی در کشور وجود ندارد. تصور اولیه ما این بود که سازمان ی پارسلکند. زمانی که ما شروع به کار کردیم، متوجه شدیم که نقشهدنبال می

برداری چیز دیگری است و سازمان ثبت اسناد و املاک کشور ها باشد، اما بعدا متوجه شدیم که اصلا رسالت سازمان نقشهبرداری باید دارای این نقشهنقشه

ها برگزار شد، اما متاسفانه منجر به مه، اسناد بالادستی و جلساتی که در سطح بالای دستگاهناها مکلف هست. جلسات متعدد، تفاهمبه تامین این نقشه

ای از سازمان ثبت اسناد و املاک دریافت نمائیم و ها نشد و ما نتوانستیم نقشههمکاری مناسبی از طرف سازمان ثبت اسناد و املاک برای دریافت این نقشه

 ها رفتیم. ها نیاز داشت، به ناچار سراغ شهردارینقشه با توجه به اینکه پروژه به این

 آقای جوادی در ادامه، گزارش خود را حول محورهای زیر ارائه نمود:

 تاکنون شامل چشم انداز، محدوده اجرایی و محدوه کار شده GNAFمنشور پروژه  -

 الزامات اجرایی پروژه -
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 هاتامین زیرساخت و نمودار عملیاتی پروژه شامل تامین نقشه -

ارائه سرویس به  های دولتی، ارائه سرویس به بخش غیردولتی وشامل ارائه سرویس به سازمان GNAF یا های مکان محور کشورسامانه یکپارچه نشانی -

 عموم مردم

 و پیشرفت آن در محدوده نقاط شهری و روستایی کشور 1400لغایت  1395های عملکرد فیزیکی پروژه در سال -

 وضعیت اجرای ژئوکدسازی اطلاعات کدپستی -

هر در های شهری به کل ساختمان های شهری ژئوکدشدهبندی شده به کل شهرهای هر استان و نسبت ساختماننسبت شهرهای دارای نقشه پارسل -

 های شهری در هر استانهای شهری فاقد پلاک به کل ساختماننسبت ساختمانهمچنین استان و 

های دارای لایه برداری از نقشههای عرصه و اعیانی و فرایند بهرهبرداری از نقشههای پایه شهری و روستایی شامل فرایند بهرهل از نقشهتولید لایه پارس -

 پارسل

 ارایه اطلاعات مکانی کدپستی  -

برداری نقشه در یک محدوده جغرافیایی با هدف بهره دهای متولی تولیهای سازمانعدم انطباق نقشه :شامل GNAFهای مرتبط با نقشه در پروژه چالش -

بندی های پایه و پارسلهای پوششی، عدم وجود نقشههای پوششی، عدم وجود اسامی معابر نقشه، عدم تطابق اسامی معابر نقشهGNAFهای از سرویس

های پایه شهر ها، چالش تولید لایه پارسل از نقشهنی نقشهروز رساشهرهای باقیمانده جهت تکمیل پروژه، عدم وجود دستورالعمل و فرایند مشخص به

های تقسیمات کشوری)محدوده مرز عدم دقت مناسب لایه ،بندی شده روستاییهای پایه و پارسلو روستایی، فقدان نقشه

رسمی  هایلهلایه اطلاعاتی محنقاط جغرافیایی شهر و روستا(، عدم وجود لایه حریم شهرهای کشور و عدم وجود /استان/شهرستان/بخش/دهستان

های هوایی با دقت بالا برای ویرایش و به روز رسانی عکس -ایشهرهای کشور، عدم وجود لایه معابر شهری و روستایی کشور، عدم وجود تصاویر ماهواره

 های استانی  SDIهای مکانی به نقشه، عدم امکان ارایه سرویس

 GNAFپیشنهادات مرتبط با نقشه در پروژه  -

هایی هم ها بگیریم؛ اما عموما نقشهنقطه شهری را از شهرداری 957حدود  1:2000بندی تا الان توانستیم نقشه پارسل نمود که بیانآقای جوادی  ،در ادامه

ها فاقد تعدادی از نقشهبرداری داشتیم، این دوستان هم اذعان دارند که شوند، مشکلات خاصی دارند و در جلساتی که با سازمان نقشهکه دریافت می

 40یا  38اساس آمار وزارت کشور چیزی نزدیک به  استانداردهای لازم هستند و نظارت لازم بر تهیه آنها انجام نشده است. در بحث نقاط روستایی نیز که بر

ها از بنیاد مسکن دریافت شده و بخش دیگری ز نقشهی روستایی را تهیه کنیم. یک بخشی انقشه 860ایم هزار روستا در کشور داریم، متاسفانه فقط توانسته

، 1400تا  1395های های باقیمانده وجود دارد. در بازه سالها اخذ شده است. در این خصوص نیز چالش بسیار بزرگی در بحث تامین نقشهنیز از دهداری

محلات است که بسیار اهمیت دارد. چرا که یکی از اقلام نشانی استاندارد حدود پانصد نقشه نیاز داریم که برای شهرها تولید شده باشد. موضوع دیگر، مرز 

ش بسیار بحث محله هاست؛ که از شهرهای موجود عملا فقط بیست شهر مرز محله دارند و بقیه شهرها هنوز فاقد مرز محله هستند که این موضوع نیز چال

ها ها و اتصال این نشانیری برای شهرهایمان نداریم. این لایه برای استانداردسازی نشانیجدی است. بحث معابر نیز به همین شکل است. ما لایه معبر کشو

اند. های بزرگ برای رفع نیاز خودشان و نه براساس یک الزام ملی، این لایه را تهیه نمودهالبته یکسری شهرداری .باشدمورد نیاز می GNAFبه فایل ملی 

ها نیز فاقد پلاک شهرداری هستند. وقتی شود نتوانیم نشانی تولید کنیم. حتی خیلی از ساختمانه دوباره موجب میموضوع دیگر، نامگذاری معابر است ک

ها را استانداردسازی شود. یعنی نشانی وجود ندارد و ما دنبال این هستیم که نشانیساختمانی پلاک ندارد یا معبری نام ندارد، این یک فاجعه حساب می

کنیم که نام معابر در آن بعضا قدیمی است. مثلا تابلویی ها است؛ ما نقشه پوششی ملی نداریم و ناچارا از گوگل استفاده میر بحث مغایرتکنیم. مورد دیگ

 که در سر معبر نصب شده  با آنچه در نقشه گوگل وجود دارد، مغایرت دارد.



 

 شماره جلسه

72 

 

 صورتجلسه 
 برداری کشورنقشهعالی عنوان جلسه:کمیسیون معین شورای

 

 سازمان نقشه برداری کشور
 دبیرخانه شورای عالي نقشه برداری 

 

 برداری کشورسازمان نقشه خلیج فارسسالن محل تشکیل جلسه:   02/09/1401:  تاریخ 13:00تا  10:00ساعت: 

 

شهری پیش رفته است. اگر بخواهیم نقاط روستایی را اضافه کنیم، قطعا درصد پیشرفت فقط در مناطق  درصد از پروژه 83نزدیک به  1400تا  1395از سال 

های هادی آنها دست بنیاد مسکن است که ما نتوانستیم همکاری خوبی روستا وجود دارد که طرح 38000آید چون به هرحال، حدود پروژه خیلی پایین می

 با آنها داشته باشیم.

ها گرفته شده است. به جز نقشه شهر تهران که با تعاملی هایی است که از شهرداریها، به روز نبودن نقشهیکی دیگر از چالشبه جز شهرهای فاقد نقشه، 

دهد، عموما سال که با شهرداری تهران وجود دارد، سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری تهران سال به سال نقشه به روز شده را به ما تحویل می

گردد که برای تهیه لایه پارسل ما را دچار چالش کرده است. یکی از راهکارهایی که برای بروزرسانی برمی 1395د نقشه سایر شهرها به قبل از سال تولی

توانیم این بروزرسانی یای است. ما با استفاده از تصاویر با رزولوشن بالا خیلی راحت مبینی و تست کردیم، استفاده از تصاویر ماهوارههای پارسلی پیشنقشه

ی تهیه این تصاویر است. سازمان فضایی ایران اعلام کرده است که تصاویر را دریافت خواهد نمود و هم اکنون نزدیک را انجام دهیم. اما موضوع اصلی نحوه

ترسیم پارسل دریافت با توجه به رزولیشن آنها برای  کشد فرایند واگذاری تصاویر ماهواره خیام انجام شود. البته این تصاویر در صورتبه چهار ماه طول می

  .نمودکمک زیادی خواهد  ،شده استفاده کنیم رآیندی را ایجاد کنیم که حداقل از تصاویر با رزولوشن بالا و حتی اورتوفتوفغیرممکن است. اگر ما بتوانیم 

های اطلاعاتی لایه SDIها تکلیف کرده در ریزی هر استان به همه دستگاهرنامهاست. سازمان مدیریت و ب SDIها داریم، بحث چالش دیگری که ما با استان

توانیم آن را تفکیک استانی کنیم. ما این یک سرویس کشوری است و ما نمی GNAFمورد نیاز خود را سرویس دهند. ما بارها مکاتبه کردیم که سرویس 

را ارائه دهد. اما متاسفانه اتفاقی که  SDIها سرویس ریزی استانبتواند به سازمان مدیریت و برنامه برداری قرار دادیم کهسرویس را در اختیار سازمان نقشه

 شود و این قضیه ما را به چالش کشانده است.های ارزیابی میافتد منجر به امتیاز منفی به آن استان در شاخصها میدر استان

توانند اطلاعاتی را که مورد نیاز دارید به شما های پایه نمیاید. مسلما صرفا نقشهاطلاعاتتان استفاده کرده های پایه برای: شما بیشتر از نقشهپهلوانیآقای 

شود، طرح هادی ها لایه معابر وجود دارد. همچنین برای هرجایی که تبدیل به شهر میهای تفضیلی هستند که در آن طرحبدهند. همه شهرها دارای طرح

توانید با ها ناقص باشد اما شما میها نیز سلسله مراتب برای معابر وجود دارد. البته ممکن است خیلی از این طرحود و در این طرحشو تفصیلی تهیه می

 های آن استان را اعم از طرح هادی یا طرح تفضیلی دریافت کنید. تعامل با گروه زیربنایی و توسعه استانی در هر استانی تمامی اطلاعات نقشه

های منعقد نامهکنند. اما علیرغم مکاتبات، تفاهمها را تولید میها آن طرحها باشد چرا که شهرداری: طرح تفضیلی قاعدتا باید دست شهرداریجوادی آقای

 های خود همراه است. ی پارسل است که آن نیز با چالشدهند یک لایههای مکرر، چیزی که در اختیار ما قرار میشده، صورتجلسات متعدد و پیگیری

هایی که از طرف کنم. اوایل، نقشهشود را با جزئیات بیشتری بیان میمی GNAFهای مهمی که موجب توقف پروژه ام، چالشدر ارایه الدینی:خانم تاج

کردیم و های پارسلی بیان میعنوان نقشه هایی بودند که ما تحترسیدند، اصولا نقشهای که با آنها داشتیم، به دست ما مینامهها پیرو تفاهمشهرداری

ها شد. ولی به مرور زمان، نقشهکردیم و فرآیند ژئوکد بسیار خوب انجام میهای صحیحی بودند که ما چالش زیادی با آنها نداشتیم، از آنها استفاده مینقشه

های عرصه ای نداشتیم غیر از اینکه لایهگرفت. لذا چارهدر دسترس ما قرارمیبودند که به صورت عرصه و اعیانی  های پایهبندی نبود و فقط نقشهدیگر پارسل

بری بود. اما با تمام این توصیفات ما توانستیم ای بینگ و گوگل به پارسل تبدیل کنیم که فرایند سخت و زمانها را با استفاده از تصاویر ماهوارهو اعیانی نقشه

GNAF 1950 ای تولید شود که نقشه ای وجود ندارد که بخواهیم این فرآیند را انجام دهیم و اگر دوباره نقشهل حاضر، دیگر نقشهشهر را تولیدکنیم. در حا

هایی بودند که بر اساس رسیدند، نقشهپارسلی نیز که به دستمان می های. چالش دیگر این بود که نقشهپایه باشد باز ما با این مشکلات مواجه خواهیم شد

هایی های سازمان ثبت مغایرتها با نقشههای شهرداریشد. همچنین برخی نقشهشدند و سیستم تصویرهایشان تصحیح میپروژه، ویرایش می استاندارد

 دارند.
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هایی که شههای هادی وجود دارد. اما نقرسد. هم اکنون بحثی مطرح شده که لایه معابر در نقشهها بدست ما نمی: متادیتایی از نقشهالدینیتاجخانم 

گیریم، نه لایه معبری داریم و نه عوارض دیگری روی این نقشه ای بود که مشاهده کردید. یعنی ما این نقشه را تحویل میگیریم صرفا همین نقشه پایهمی

 کنیم.کنیم و لایه پارسل را استخراج وجود دارد. خود ما ناچاریم سیستم تصویر را تصحیح 

توانیم توقع داشته باشم که در آن مجموعه این طرح، الزامات آن که نقشه به روز است، از ابتدا دیده نشده است. از این رو نمیدر تعریف  :آقای صدیقی

ز ها نیها را به روز کرده و نظارت و اصلاح و ویرایش کنید. حتی بخشی از روند تهیه این نقشهشما به تنهایی و با تعداد پرسنل محدود بتوانید این نقشه

برای برخی مناطق استاندارد نیست. از جمله مواردی که اشاره شد استفاده از تصاویر گوگل و بینگ بود که آنها در تمام نقاط دارای یک دقت یکسان نیستند. 

این رو تعریف این  تر است و موجب نتیجه مطلوب نخواهد شد. ازحساس شاید دارای دقت کافی باشند اما در بعضی از شهرها این دقت به مراتب ضعیف

ها کمک گرفته شود. های مهندس مشاور ذیصلاح برای به روز رسانی نقشهموضوع در مجموعه شرکت پست، به نظرم صحیح نیست و بهتر است از شرکت

شهری که در دستور  350برای تهیه برداری را نیز ندارند. ما خودمان ها حتی نظارت فنی سازمان نقشههمانطور که شما خودتان هم اشاره کردید، این نقشه

ها ایرادهای اساسی از جمله هایشان را ارسال کردند که عمده این نقشههای مختلف مکاتبه کردیم. حدود سی چهل شهر هم برای ما نقشهکار داریم با استان

شت. به نظر من از تجمیع اعتبارات مربوط به نقشه در متر جابجایی دا 200ای از شهری داشتیم که شان دارند. حتی ما نقشهایراد در سیستم مختصاتی

های بروز را تهیه کرد و راه حل توان نقشهها و هر مجموعه دیگر، میبرداری، شهرداریسازمان نقشه آمار، شرکت ملی پست،سطح کشور مربوط به مرکز 

 هیچ راه میانبری نیز برای انجام این کار وجود ندارد. بردار برای رفع این مشکل متصور نیستم ودیگری را من به عنوان یک متخصص نقشه

ای است که لزومش بسیار مشخص و واضح هست؛ هیچ خدماتی در کشورهای پیشرفته دنیا بدون کدپستی مشخص به ، پروژهGNAFپروژه  آقای قاسمی:

هایی که سازمان ثبت اسناد و ها با نقشه، آیا این نقشهGISشود. سوالی که دارم این است که از نظر مشخصات هندسی و مشخصات هیچ شخصی ارائه نمی

ی سازمان امور اراضی و سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری، تطبیق و تشابه دارند یا خیر؟ علاوه بر این هم های آماده شدهدهد یا با نقشهاملاک تحویل می

 ن و در یک جهت نیستند.بین تصاویر بینگ و گوگل در خیلی جاها اختلاف وجود دارد و یکسا

تشکیل شده بود. در این کمیته یک دستورالعملی مصوب و  GNAFای هم ذیل کارگروه ملی زمانی که این طرح شروع شد، کمیته نقشهحسینی: آقای 

ها و تواند همان دستورالعمل را به شرکتی الزامات مربوط به تهیه نقشه پارسل گنجانده شد. شرکت پست میتدوین شد که در این دستورالعمل همه

عالی فناوری اطلاعات، نامه مصوبه هیات شورایته باشد. همچنین در آیینمجریان ابلاغ کند تا در زمینه تولید اطلاعات مورد نظر یک مبنای خوبی وجود داش

برداری و سازمان جغرافیایی نیروهای مسلح، همکار پروژه باشند اما در این مدت شش ساله، در دو سال آن یک انقطاع ارتباطی الزام شده بود که سازمان نقشه

های مختلف با شرکت رکت ملی پست دیده نشد. ما همکاری کاملی را در خصوص ارائه متدولوژیشکل گرفت و در چهار سال دیگر نیز تعاملی از سوی ش

بندی برداری یا سازمان جغرافیایی موجود است و راهکار ارائه آنها به شکل خام یا پارسلهایی در کشور یا سازمان نقشهپست داشتیم؛ اعم از اینکه چه نقشه

کرد به سرانجام نرسید و های قانونی که شاید آنها را محدود میها و الزامی شرکت پست با توجه به تغییر مسئولیتشده به شرکت پست چیست؟ اما از سو

هم اذعان کرده  GNAF( مصوبه کمیته ملی 9های پست احصا نشود. بند )ها به نحوی از سمت شرکتای نیز موجب شد همکاری سازمانمشکلات بودجه

کنند، اعتبارات مورد نیازشان را حسب تقاضایی که شرکت پست دارد در بودجه سالیانه خود مدنظر داشته ن پروژه همکاری میهایی که در ایکه دستگاه

ها ملزم به همکاری با شرکت پست شوند. پیشنهاد من این است که با توجه به باشند و سازمان برنامه بودجه کشور نیز آن بودجه را مصوب کند و دستگاه

های متولی تولیدکننده اطلاعات مکانی، توان خود را جهت همکاری برای اتمام هر چه این اقدام انجام شود و سازمان GNAFصوبه کارگروه ملی ( م9بند )

نید. اکنون های نشان یا بلد استفاده ککنم از بانک اطلاعاتی شرکتنام هم من توصیه میتر این پروژه به خدمت بگیرند. در خصوص اسامی معابر بدونسریع

توان تر از اطلاعات گوگل مپ دارند که میها نیز اطلاعاتی جامعشود و این شرکتها در کل دنیا بر اساس اطلاعات مردم محور تولید میشبکه معابر و خیابان

 از آنها سرویس گرفت.
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آویز  بسیاری از ها، فارغ از مسائل امنیتی که متاسفانه دستهای ایجاد شود که تمام اطلاعات مربوط به نقشمن اگر یک سامانهبه نظر نواز: خانم غریب

تواند این کار را برداری میعالی نقشهکند و شورایباشد، در یکجا جمع شود، تمام این مشکلات را حل میشان میها برای عدم ارسال اطلاعاتوزارتخانه

 انجام دهد.

تقریبا هایی که ارائه شده است، کاداستر شهری با سازمان ثبت اسناد و املاک یکی باشند. طبق گزارششوند باید هایی که تهیه میپارسل: پهلوانیآقای 

تواند با هماهنگی سازمان اند و شاید درصد کمی بروز نشده باشند که شرکت پست میهایی که در آن وجود دارد، همگی تثبیت شدهکامل است و اکثر پارسل

ها وجود دارد، با آدرسی که روی سند ثبت کار ساختماناستفاده کند تا مشکلات مرتفع گردد. همین الان نیز آدرسی که در پایانثبت اسناد و املاک از آنها 

 شود متفاوت است.  می

اربرد تصاویر دادن کای بین شرکت ملی پست و سازمان فضایی ایران منعقد شد و به صورت پایلوت برای نشاننامهتفاهم 1396سال  مهر:خانم حقیقت

ای با رزولوشن بالا را شرکت پست درخواست تهیه تصاویر ماهواره 1397ای، نقشه شهرهای جهرم و قشم برای شرکت ملی پست تهیه شد. سال ماهواره

ته نمایندگان سازمان برنامه گرفت؛ اما موقعی که به اجرای پروژه رسید، به مشکل بودجه برخورد کردند و به گفداشت که در این راستا استعلام قیمت صورت

ها فکر ای از طرف شرکت پست ارسال نشده بود و نتوانسته بودند تامین اعتبار کنند. در خصوص به روز رسانی نقشهو بودجه کشور هیچ درخواست بودجه

روز رسانی و کنند تا زمان بهای کمک میویر ماهوارهای است. تصاکنم راه معقولی که در این بازه زمانی محدود وجود دارد، استفاده از  تصاویر ماهوارهمی

کنم تصاویر ماهواره خیام نیاز شرکت پست را برطرف کند. تر است. فکر میای خیلی راحتها با تصاویر ماهوارهروز رسانی نقشههزینه کاهش پیدا کند و به

ای رزولوشن بهتر توان به سمت تامین تصاویر ماهوارهیاز شرکت ملی پست نبود، میتوان به صورت پایلوت اینکار را انجام داد و اگر جوابگوی نهمچنین می

 رفت.

هایی که در این جلسه از طرف سازمان ثبت به نمایش گذاشته های مختلفی وجود دارند و یک سری از لایه: در بانک اطلاعاتی کاداستر، لایهزادهزکیآقای 

ای تثبیت شود لازم است اطراف آن پارسل با یک سری خطوط بسته شود که آن بود. مطلب دیگر اینکه برای اینکه قطعهها نخواهد شده، الزاما بیانگر پارسل

 اند.بینیم که این خطوط هم به نقشه اضافه شدهها نیست؛ اما در این نقشه ارایه شده گزارش شرکت پست میخطوط جز پارسل

ها الزاما باید پس از پروژه کاداستر اتفاق بیافتد و پس از تهیه کاداستر افتد. تهیه این نقشهکاری اتفاق میم موازیکنم باز در این پروژه هفکر می خانم امینی:

ای که دقت هندسی و ی پایهتواند صورت پذیرد. اما در حال حاضر با یک نقشهها توسط سازمان دولتی یا غیردولتی میبرداری از آن نقشهدو بعدی، بهره

هایی که که بحث مالکیت را دارید و با آپارتمان چرافقط کاداستر دوبعدی کافی نیست.   GNAFشود. اما براییفی آنها مورد بحث است انجام میدقت توص

 عاهر واحدش کدپستی مستقل از همدیگر دارد مواجه هستید. یعنی کل یک ساختمان، یک کدپستی ندارد و اختصاص یک شماره قطعه برای هر پارسل قط

توان از ها را به کد ملی لینک کنید. درخصوص نام معابر هم میمدنظر برای شما نیست. بلکه نیاز دارید که کاداستر سه بعدی انجام دهید و کد پستی

در تقسیمات ای طراحی شود که مردم بتوانند برای تکمیل اطلاعات مشارکت کنند. وجود مشکل استفاده کرد یا سامانه wazeهایی مثل اطلاعات شرکت

ها بسیار مشهود است و باید برای کنیم. حدود ثبتی واقعی در نقشه تقسیمات کشوری همخوانی ندارد؛ مخصوصا در مرز استانکشوری را ما هم تایید می

 اصلاح آنها فکری شود.

نقشه خود اضافه کند تا شما بتوانید از آن استفاده  های پارسل را به دستورالعمل تهیهبرداری، نقشهیک پیشنهاد این است که سازمان نقشه آقای دلاور:

شود و اگر برای یکنید. موضوع دیگر تعاریفتان را باید استاندارد کنید. ما هم بحث پارسل داریم هم عرصه و اعیان، که برای ما یک مفهوم از آن استنباط م

گیری ها این دقت تقریبا کافی است چون شما اندازهخیام هم برای اطلاعات پارسلشما تفاوت دارد، باید مشخص شود. در خصوص استفاده از تصاویر ماهواره 

 تونید از آنها استفاده کنید.هندسی قرار نیست انجام دهید و می
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کاران در ها موجب این مشکلات شده است. در هر حال من از همهای دولتی و اجرایی در اجرای پروژه: عدم تعامل و عدم همکاری دستگاهآقای فرنام

را به کمیسیون اصل نود مجلس بدهند. همانطور که خانم مهندس امینی فرمودند،  شناسیکنم تا گزارشی جامع از این آسیبشرکت ملی پست درخواست می

ی تک برگی نیز درج شود. به ها داشته باشیم، حتما باید در سندهاخورد. یعنی اگر بخواهیم استاندارد مکان محور در نشانیاین موضوع به کاداستر گره می

 عبارتی اینها لازم و ملزوم همدیگر هستند.

کننده در حوزه نقشه و اطلاعات مکانی چه تبعاتی دارد. توانیم نتیجه بگیریم که خلاء یک نهاد هماهنگ: از مباحث صورت گرفته میآقای جاویدانه

به نقشه و اطلاعات مکانی را هماهنگ کنیم که تا حد زیادی هم بستگی به مشارکت  خوشبختانه سعی کردیم تا حدودی در این جلسات، مباحث ملی مربوط

برداری کشور و مرکز آمار ای بین شرکت ملی پست، سازمان نقشهتعامل سه جانبه GNAFها و نمایندگان آنها در این جلسات دارد. در خصوص بقیه دستگاه

شناسی به کمیسیون اصل نود ارسال کند بندی، شرکت پست یک گزارش آسیبمتوقف شد. برای جمعایران قراربود سال گذشته شکل بگیرد که متاسفانه 

بندی برسیم. تر هم به قضیه نگاه کنیم که زودتر به جمعرو برداشته شود. اما باید اجراییو از ظرفیت کمیسیون معین استفاده شود تا موانع اجرایی پیش

نیم موضوع را جمع اتومیما  Geocodedدر قسمت  . )National Address File(NAFمشکل دارد و هم در قسمت )oded) GcGeoنف هم در قسمت جی

کنیم. اینها قاعدتا شهرهای کنیم. لیست شهرهایی که فاقد نقشه هستند تبادل شده است و در طرح مشترک با مرکز آمار این موضوع را تعیین تکلیف می

 . تواند برطرف کندپست را هم میشرکت برداری کرد و نیاز نقشه راتوان آنها با استفاده از ظرفیت پهپادی به سرعت میکوچک و تازه تاسیس هستند که 

شد. هایی که متولی تهیه نقشه هستند، کمک گرفته میشدند و باید از دستگاهیک ایرادی هم به شرکت پست وارد است که نباید به حوزه تهیه نقشه وارد می

توانیم برای این موضوع استفاده کنیم و این موارد کردن این موارد نیست، ما از ظرفیت کمیسیون معین میحال مادامی که کارگروهی برای هماهنگدر هر 

اش در اختیار کنیم و یک نسخهرود در گام اول تعیین تکلیف شهرهایی را که فاقد نقشه هستند با توافقی که با مرکز آمار پیش می را پیش ببریم. حداقل

GNAF های نقشه زبا استفاده او  استها اگر شرکت ملی پست نقشه پارسل نیاز دارد متولی آن سازمان ثبت اسناد و املاک قرارگیرد. البته در خصوص نقشه

 پارسلی تهیه کنیم. رنقشه دیگ معنی ندارد که در کنار آن نقشه کاداستر شهری ما بیاییم یکپیش خواهدرفت و  ترکاداستر شهری کار شرکت پست راحت

ها ای را به شهرداریهایشان بخشنامهبابت تعیین تکلیف وضعیت نقشه سازمانآن قرارشد و ای داشتیم لسهجهای کشور ها و دهیاریما با سازمان شهرداری

 که شرکت پست دارد در آن آورده شود.  خواهم که در تدوین این بخشنامه با ما همکاری کنید و ملاحظاتی هم ابلاغ کند. از شرکت پست می

ود و در خصوص دستور کار سوم جلسه با موضوع برنامه هفتم نیز جلسات مفصلی در کمیسیون معین داشتیم. هفته گذشته جلسه کارگروه تدوین احکام ب

 را ارائه دهد. های مختلفی که شد این بود که سازمان ثبت اسناد و املاک پیشنهاد خودبندی پس از صحبتنهایت جمع

ها گیری کردیم که پیشنهاد تشکیل شورایی برای این موضوع در لایحه برنامه هفتم داده شود و خواسته: جلسه قبل در واقع اینجوری نتیجهزادهآقای زکی

 در قالب آن شورا طرح گردد.  

شناسی گفتیم. الان آسیبی که در نحوه اجرای قانون جامع حدنگار وجود ها را نیز در بحث آسیب : در جلسات قبل مفصلا بحث کردیم و گزینهفرنامآقای 

ت اسناد و دارد این است که متولی، ناظر و مجری یک دستگاه است. این باید حتما در یک شورای سیاستگذار با ضمانت اجرای مکفی و بالادست سازمان ثب

شده پر از ایراد و آنچه که مطلوب بوده انجام نشده است و آنچه که انجام 1401تا  1393سال املاک دیده شود تا بتواند موضوع را راهبری کند. بالاخره از 

 ابهام است. اگر این شورای کاداستر تشکیل نشود و بخواهد رویه به همین صورت پیش رود، این کار باز هم ابتر خواهدماند.

شد؛ شاید این ری از همان تاریخی که قانون جامع حدنگار مصوب شد، منظم تشکیل میبرداعالی نقشهکنم اگر جلسات شورای: من فکر مینوازغریبخانم 

شود و مصوبات عالی فعال شده و جلسات کمیسیون معین نیز به صورت مداوم و بسیار منظم تشکیل میآمد. اما هم اکنون که شورایمشکلات پیش نمی

تواند در یک به نظرمن هیچ نیازی به تشکیل شورای موازی دیگری برای کاداستر نیست. این موضوع میالاجرا است، لذا عالی نیز برای تمام وزرا لازمشورای
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عالی طرح شود نه اینکه به شکل جدا و موازی این شورا زیرا هرکدام یک دستورالعمل و تعرفه صادر کمیسیون ذیل شورا، مثل کمیسیون معین، در شورای

 .گرددخواهند کرد که موجب تداخل می

تونید یک کمیسیون دیگر مخصوص کاداستر کنم که علاوه بر کمیسیون معین شما مینواز فکر می: من هم در تایید فرمایشات خانم غریبپهلوانیآقای 

 برداری داشته باشید که کارهای مربوط به کاداستر را پیگیری و راهبری کند. ذیل شورای عالی نقشه

کند. فلسفه کاداستر شامل یک سری مباحث برداری بیشتر مباحث مربوط به مسائل فنی و بحث نقشه را دنبال مینقشهعالی شورای نژاد:آقای سلطانی

گیری نماییم. مباحث برداری در مورد آنها تصمیمعالی نقشهحقوقی است که در کنار مباحث فنی وجود دارد و صرفا مباحث فنی نیست که ما در شورای

 حقوقی در کاداستر بسیار حائز اهمیت هستند و باید حتما مد نظر قرار داده شوند. 

 : به هرحال این پیشنهادی هست که خود ما داده بودیم که شورایی برای راهبری کاداستر تشکیل شود و ترکیبی از هر سه قوه دراین شورا عضوامینیخانم 

هایی نیز که صورت گرفته مشخص شد که وزن حقوقی کاداستر نسبت شناسیهم قوه قضاییه و هم قوه مجریه. با توجه به آسیب مقننه،باشند. یعنی هم قوه

تامین به وزن فنی آن بیشتر است و بیشترین مشکل در بحث حقوقی در این چند سال اخیر وجود داشته که خیلی بیشتر از بحث نقشه است.  همچنین در 

 مشکل خاصی نداریم.  ها ما خیلینقشه

نواز موافق هستم. اگر دو شورای موازی داشته باشیم، مشکلات خاص خودش هم در پی خواهد من هم بیشتر با نظر خانم مهندس غریبآقای بکتاش: 

 داشت.

ره همه موضوع لزوم یک ساختار نسبت به جلسات قبل، به نظرم در پیشنهاد لایحه برای برنامه هفتم توسعه پیشرفت حاصل شد. بالاخ قای جاویدانه:آ

ها را انجام دهد و هم خلاءهای قانونی و فنی را بتواند با مصوبات لازم پر کند. برای اینکه وقت سایر دوستان کننده را پذیرفتند که هم هماهنگیهماهنگ

ایج نهایی را برای سایر اعضا ارسال خواهیم کرد. لذا اگر تر بررسی خواهیم کرد و نتتر مباحث را جزئیگرفته نشود، ما امروز بعد ازظهر در یک جمع کوچک

ها بندی روی این بحث این باشد که پیشنهادی را که امروز بعد از ظهر نهایی خواهیم کرد، به عنوان پیشنهاد اولیه برای تمامی دستگاهموافق باشید، جمع

 کنیم.عد هم خاص این موضوع فقط صحبت میها نیز نظراتشان را ارایه نمایند و جلسه بارسال نمائیم و دستگاه

 :مصوباتو  یبندجمع

 را تهیه به کمیسیون اصل نودم قانون اساسی مجلس شورای اسلامی ارسال نماید. GNAFشناسی پروژه گزارش آسیب، مقررشد شرکت ملی پست -1

توسط نماینده این وزارتخانه  به طور ماهانه در کمیسیون معین رفتارسنجی ژئودتیک، مقررشد اقدامات وزارت راه و شهرسازی در خصوص دستورالعمل -2

  گزارش گردد.

 شده برای  درج در لایحه برنامه هفتم توسعه، توسط دبیرخانه به اعضا جهت اخذ نظرات نهایی ارسال شود.پیشنهاد نهایی -3
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 محل امضا
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